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ne ^ Slovariu slovenskega knjiž- 
ran Ẑ a berem o, da je bum e- 
dcJ! orožje avstralskih
z ki prileti nazaj, če
Sp 0Sl ^})<<> Na to orožje sm o se 
bli”0111̂ '  sm o zadnje dni po
ve ?.e ®Premljali prve korake no- 
Ijjj1, a ijanske vlade v zunanji po- 
Sl *' z*asti kar zadeva odnose s 
Smoenii°  *n h rvašk o . U gotovili 
ag namreč, da sta od ločnost in
valfS,1Vn° St' ^ot so )u napovedo- 
?m m zahtevali parlamentarci 
ške3^0V*te v°b ln e  naveze s Trža- 
89tî a dejansko že obrodili ne- 
s C ne sadove. Zunanje ministr- 
Poi Pred dnevi v  uradni izjavi 

da Italija ne postavlja  
Vstoeni)i nobenega veta za njen  
Žej. j5 v Evropsko zvezo , tem več  
ske C Ured**i nekatere dvostran- 
Šanif>r0bleme' m ed njim i vpra
ša razlaščenega im etja nek- 
0te ^ jtalijanskih  državljanov. 
^ .v istvu za korak nazaj v  pri- 
?3d,avi z žuganjem , ki ga je med 
Pted^m vo^ n*m  boj®01 in  še do 
S l o  n e ^ a i  dnevi b ila  deležna  
ta^ 611*)3 od tržaških parlam en
ti rCV vJadne koalicije ob podpo- 
dtžav”’^ nosta lg ikov  širom  po

g
Sin, tem seveda ni rečeno, da 
‘°VenM

J in te
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b0 >>na P ° t i  v  E v r o p o «  n e
pritj l  Ve^ o v *r - N a s p r o t n o !  N a  
tiap jS n ° v i h  p o d t a j n i k o v  v  z u -  
j°  j^ 111 m i n i s t r s t v u ,  k i  p r i h a j a 
l a *  V^St v i a d n e  k o a l i c i j e ,  b o  
koji r a z l a š č e n e g a  a l i  k a k o r -
0jim  ? d v z e t e g a  o z e m l j a  n e k d a -  
lstr i 1 P i j a n s k i m  d r ž a v l j a n o m  v  
pra v ° s t a i °  n a  d n e v n e m  r e d u  i n  
vapj g o to v o  t u d i  o v i r a l o  s o d e l o -  
d a v ^ ° E  n t e j i ,  v e n d a r  j e  j a s n o ,  
pr0c 6 to  n e  b o  m o g l o  z a u s t a v i t i  
Stra te š k  8V ro P s ^ e  i n t e g r a c i j e  n a

t a k o  p o m e m b n e m  o b -

kt  d r  • '
obe ^  g o t o v o  i m e l i  š k o d o  
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KUii *n  i t a l i j a n s k a  v  I s t r i .  

>iaje ar. 2a d e v a  o d p r t a  v p r a š a n j a  
se d a rr  ° v f n s k e  m a n j š i n e ,  j e  z a  
da rriojv. r *m s k o  v l a d o  z n a č i l n o ,  
**e Cl, k o t  g r o b .  N e  m o l č i j o  i n  
so jj žr ,j j e j o  p a  t r ž a š k i  k r o g i ,  k i  
'lan  ž e  0 b l i z u ,  s a j  p r i h a j a j o  n a  
^ak rJj^L V*m * o č i t k i ,  s  t a k š n i m i ,  
°čitki • n *s m o  b i l i  v a j e n i .  T i  
N m eSh1Cer o p r a v i č e n o  v z b u j a j o

j° Sn ' 3 tud  ̂ res' da Ponu' 
° v  z a  r a z m i š l j a n j e .
d R a g o  L E G I Š A  lili*- B

Martin Brecelj, eden od štirih slovenskih kandidatov na listi Federalizem

»V trenutku, ko se italijansko obzorje mrači, 
je še bolj potrebna medmanjšinska solidarnost«

N a listi F ederalizem , ki bo n astop ila  12. jun ija  na  ev ro p sk ih  vo lit
vah , so tu d i štiri s lovenska  im ena: deželn i ta jn ik  Ssk M artin  Brecelj, 
Rafko D olhar, A ndrej B ratuž in M arjan  T erp in . B ratuž k an d id ira  tud i 
v  sev e ro v zh o d n em  vo lilnem  okrožju , T erp in  p a  v sredn ji in  ju žn i Ita
liji. Nosilec liste v našem  volilnem  okrožju, ki obsega dežele  Furlanijo- 
Julijsko k rajino , V eneto , Em ilijo-R om agno ter T riden tin sko -Južno  Ti
ro lsko, je b ivši benešk i ž u p a n  in  večk ra tn i p arlam en tarec  v R im u in 
S trasb u rg u  M ario Rigo, na  d ru g em  m estu  pa  je p red s tav n ik  nem ške 
m an jšine  n a  Južnem  T irolskem  A lfons B enedik ter.

D eželni tajn ik  Ssk M artin  Brecelj je v k ra tk em  pog o v o ru  obrazlo 
žil, zakaj se je slovenska  s tran k a  odločila za sodelovan je  na tej listi, 
ki zd ru žu je  d e se t po litičn ih  s tran k  in g ibanj, te r opozoril na  nekatere  
n a jp o m em b n ejše  p ro g ram sk e  sm ern ice  F ederalizm a.

Z a ka j na j bi Slovenci 12. jun i
ja  vo lili listo  Federalizem?

Rekel bi, da  zato , k er je to  li
sta m anjšin  in avtonom ističnih  gi
ban j, ki sm o jo sooblikovali tu d i 
Slovenci ko t en ak o v red en  p a rt
ner, kot politični sub jek t. M islim, 
da  je z lasti v sed an jem  tren u tk u , 
ko se italijansko politično obzorje 
tako zakrblju joče m rači, p o sebno  
p o m em b n a  m ed m an jšin sk a  soli
d a rn o st. Podčrta l bi, d a  so tvorci 
te liste tud i Francozi iz Doline A o
ste  in  N em ci iz Južne  T irolske, ki 
p rip ad a jo  politično zelo  uveljav 
ljen im a m an jšin am a in  im ata za 
seboj iz red n o  vp liv n i m atični 
državi.

Poleg tega pa z glasovanjem  te 
liste p o sre d n o  izražam o nu jn o st, 
da  veljajo vselej in  p o v so d  in  to 
rej tu d i v n ašem  p rim eru  isti ev 

ropsk i s tan d a rd i m an jšin ske  za 
ščite.

Sliša ti je  bilo očitek, da so 
kandidature štirih Slovencev na 
tej lis ti zgolj simbolične.

T udi, če bi bile zgolj sim boli
čne, bi bile v seeno  p o m em bne ,

Iz vsebine:

Saša Rudolf: Še ni zadostnih  
jam stev  za pom iritev  v  Bosni

(str. 3)
Ivo Buda o vzponu na 
Anapurno 4 (str. 4)
Občni zbor doberdobske  
hranilnice (str. 1)
Ivan Budin: Tri četrtine sto letja

(str. 7-8)

saj bi v sekakor sim bolizirale de j
stvo, da  Slovenci sm o, obstajam o 
in  da  hočem o biti en ak o p rav n i 
d ržav ljan i E vrope. V zad n jih  ča
sih  v sed ržav n a  sred s tv a  javnega 
obveščanja  veliko p iše jo  o n ašem  
o bm ejnem  p ro s to ru  za rad i tako- 
im enovanega »posodabljanja Osi
ma«. M alokdo pa  ve - in to je zan i
m ivo - da  p o leg  ita lijanske m an j
šine v teh  krajih  živi tu d i naša n a 
ro d n a  sk u p n o s t. D ejstvo, da  se v 
p rv i osebi in  s svojim i k and ida ti 
pojavljam o tu d i v tako  obsežn i 
aren i, k ak ršn o  p redstav lja jo  ev 
ropske  volitve, p rav  gotovo  p o 
m eni vsaj p risp ev ek  k boljšem u 
p o zn av an ju  naše  stvarn o sti, kar 
je prvi korak k vsestranskem u pri- 

(h j)  l i l i *  B

Pomembni razsodbi Deželnega upravnega sodišča

Škodo je treba
Po razsodbah Deželnega upravne

ga sodišča v Trstu bi se po daljši pre
kinitvi morala redno nadaljevati dela 
za uresničenje obrtne cone v devinsko- 
nabrežinski občini. Dela, ki so se bila 
začela na začetku maja leta 1992, ozi
roma sredi novembra lani, so bila pre
kinjena, ker je tako odredil pristojni 
visoki funkcionar deželne uprave, s či
mer je povezan tudi kasnejši ukrep 
devinsko-nabrežinske občinske upra
ve. To je tedaj vodila prefektuma ko
misarka.

Ko smo kot domačini pobliže sprem
ljali celotno zadevo in zlasti prebira
li povečini hudo pristransko pisanje 
italijanskega dnevnega tiska, smo se

predvsem spraševali, ali sploh še ži
vimo v  pravni državi. Obrtna cona je 
namreč predvidena v občinskem regu
lacijskem načrtu, ki določa tudi nje
no lokacijo. To pomeni, da jo je pred
videvala pristojna občinska in dežel
na oblast. Zato ravna povsem zako
nito, kdor hoče v skladu s predpisi 
uveljaviti voljo občinskih in deželnih 
oblasti, kot je prišla do izraza v  urba
nističnem načrtu.

Razsodb Deželnega upravnega so
dišča še nismo imeli priložnosti na
tančno pregledati in ju  preučiti, ven
dar smo prepričani, da modrovanje 
pristojne sodne oblasti v bistvu ni 
drugačno od pravkar navedenega.

Konzorcij, ki si je zadal nalogo, da 
uredi obrtno cono in izvede vsa dela, 
ki so potrebna za njeno odprtje, je bil 
zaradi tako dolge prekinitve del in vse
ga, kar je bilo v zvezi s to prekinitvi
jo, hudo oškodovan, predvsem seve
da materialno, saj ostale škode sploh 
ni mogoče poravnati. Zato menimo, 
da bi moral tisti, ki je povzročil tolik
šno škodo, zanjo tudi odgovarjati in 
jo poravnati.

Zadeva z obrtno cono v  devinsko- 
nabrežinski občini je seveda preveč 
važna, da bi jo lahko odpravili z ne
kaj vrsticami. Zato se bomo k njej 
vrnili.

D. L.
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■  ČETRTEK, 2. junija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
Franja Bojc-Bidovec: »Ni neskončnih  p o 
ti«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla miza;
12.40 Primorska poje; 13.00 Opoldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 G lasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
K ulturne diagonale: D vignjena zavesa;
17.00 Poročila in kultu rna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Dopisnice z najbliž- 
njega vzhoda.
■  PETEK, 3. junija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kro
nika; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Franja 
Bojc-Bidovec: »Ni neskončnih poti«; 10.00 
Poročila; 11.45 Okrogla miza; 12.40 Pri
m orska poje; 13.00 O poldanski radijski 
dnevnik; 14.00 Poročila in deželna kroni
ka; 14.10 O troški kotiček: »Otroški radij
ski tednik« (Zlata Jurin); 14.30 Krajevne 
stvarnosti: O d  Milj do  Devina; 15.30 Mla
di val; 17.00 Poročila in ku ltu rna  kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 4. junija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 K ulturni dogodki; 10.00 Po
ročila; 12.00 Krajevne stvarnosti: »Ta ro- 
zajanski glas« — oddaja iz Rezije; 12.45 
Krajevne stvarnosti: Glasnik Kanalske do
line; 13.00 O poldanski radijski dnevnik;
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 Krajevne stvarno
sti: N ediški zvon; 15.00 Tisoč let naših 
prednikov; 16.15 Glasba za vse okuse;
17.00 Poročila in ku ltu rna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Janez Povše: »Prosim, 
vprašajte  berlinski zid!«.
■  NEDELJA, 5. junija, ob: 8.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik; 9.00 
Sv. m aša iz župnijske cerkve v Rojanu; 
9.45 Pregled slovenskega tiska v Itali
ji; 10.00 M ladinski oder: »Ko se zemlji 
zavrti, ni zm eraj tako hudo« (M arko So
sič); 11.20 Filmi na ekranih; 11.45 Vera in 
naš čas; 12.00 Srednjeevropski radijski ob
zornik; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik;
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 D ante Alighieri: 
»Božanska komedija: Nebesa«; 17.30 Šport 
in glasba.
■  PONEDELJEK, 6. junija, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 Iz 
Č etrtkovih srečanj: N a bregovih V ardar
ja; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Franja 
Bojc-Bidovec: »Ni neskončnih poti«; 10.00 
Poročila; 11.45 Okrogla miza; 12.40 Koro
ška poje; 13.00 O poldanski radijski dnev
nik; 13.20 Km etijski tednik; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 15.00 Julius Kugy: 
Slovenske gore, slovenski ljudje; 15.30 
M ladi val (Ena pesem , en  spom in; H it Pa
rade); 17.00 Poročila in ku ltu rna  kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 M arta Ivašič: 
šolski prijatelj.
■  TOREK, 7. junija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Skozi tančico molka; 9.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 9.15 Franja Bojc-Bido
vec: »Ni neskončnih  poti«; 10.00 Poroči
la; 11.45 Okrogla miza; 12.40 Koroška po
je; 13.00 O poldanski radijski dnevnik;
13.20 G lasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 16.00 Popoldanski pot- 
puri; 17.00 Poročila in ku ltu rn a  kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 D ante Alighieri: 
»Božanska kom edija: Nebesa«.
■  SREDA, 8. junija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Srednjeevropski radijski ob
zornik; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
Franja Bojc-Bidovec: »Ni neskončnih  po 
ti«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla miza;
12.40 Koroška poje; 13.00 O poldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 Krajevne stvarnosti: 
Na goriškem  valu; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 14.10 Krajevne stvarnosti: Na 
goriškem  valu; 15.30 M ladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 L iterarne podobe: »13 za 13« — 
trinajst oddaj za trinajst slovenskih sodob
nih rom anov.

N trenutku, ko se italijansko...«»
4 im  n
zn an ju , h  k a te rem u  ko t sk u p n o st 
težim o.

S eveda p a  je tu d i od  števila 
volilcev o d v isno , koliko bo naša  
k an d id a tu ra  zgolj sim bolična. Ko 
bi uspeli zb rati na  e n em  našem  
k an d id a tu  kakih  15 do  20 tisoč 
preferenc, kar ni absolutno nem o
goče, bi v tej voliln i navez i imeli 
skorajda zajam čenega zastopn ika 
v S trasb o u rg u .

Kakšna je vaša ideja federaliz
ma, na katerega se tako  glasno  
sklicuje tud i Severna liga?

N aša lista  F ederalizem  se ne 
zavzem a za u stan o v itev  takoim e- 
n o v an ih  »m akroregij«, k ak ršn e  si 
zam išlja  S everna  liga, pa  tu d i na 
p rim er F on d az io n e  A gnelli. Po 
n ašem  m n e n ju  bi se lahko  z u re s 
ničitvijo takšne  ideje ponovila n e 
v a rn o st cen tra lizm a, pa čeprav  
nekoliko m anjših  razsežnosti. Li
sta  F ederalizem  se zavzem a bolj 
za  ok rep itev  av tonom ij obsto je
čih dežel in  občin. Ideja  o »ma- 
kroregijah« v resnici niti n i za 
koniti o trok p ravega federalizm a, 
tem več bolj izraz n ek a te rih  se 
para tis tičn ih  težen j, ki s p rav im  
federalizm om  nim ajo veliko opra
viti.

Bi to m isel lahko natančneje 
obrazložil?

V federa lizm u  ne  g re  toliko za 
to , da  bi razbijali obstoječe d rž a 
ve in  da  bi n a  n jihovih  razvalinah  
ustvarjali nove. G re bolj za to, da 
bi rac ionalno  porazdelili p ris to j
n o sti m ed  različne ravn i d ržav n e  
up rave , pri čem er velja načelo, da 
se prip išejo  višjim  rav n em  le tiste 
p risto jnosti, ki jih nižje ne m ore
jo učinkov ito  up rav lja ti. Federa
listična ideja  torej ne šibi d ržav 
ne  en o tn o sti, tem več jo  celo k re 
pi. D ržava, ki se u k v arja  z vsem  
ali skoraj v sem , je v resnici šibka. 
M očna p o s ta n e  tak ra t, ko im a 
om ejene , a jasne  p risto jnosti.

Zanimiva informacija o Slovencih v M ilam
Prejeli smo naslednje tiskovno po

ročilo, ki ga objavljamo.
(Ur.)

Svojo redno sejo je pred nedavnim de
želni odbor Svetovnega slovenskega kon
gresa za Furlanijo Julijsko krajino oboga
til s prisotnostjo prof. Marjete Badalič, 
prevajalke in predstavnice Slovencev v 
Milanu. Na ta način je prišlo do zanimi
vega in poglobljenega srečanja med pred
stavniki Slovencev iz Furlanije Julijske 
krajine in tistimi iz Lombardije. Prisoten 
je bil tudi škofov vikar g. Oskar Simčič, 
ki že od leta 1980 enkrat mesečno vzdržu
je z rojaki v Milanu verske in vsesplošne 
stike. Po zaslugi obeh se je slika Sloven
cev v Milanu zelo lepo in jasno zarisala. 
Te naše ljudi lahko razdelimo v dve veliki 
skupini: prva je po letih nekoliko starej
ša, v glavnem so to Primorci, ki so prišli 
v Milan med obema vojnama. Za to sku
pino je značilno, da si želi družbenih in 
kulturnih srečanj in da se zdaj v večjem 
zdaj v manjšem številu srečuje pri redni 
mesečni slovenski maši. V tej skupini so 
tudi Benečani kakor tudi nekaj uspešnih 
poslovnih ljudi, ki so se uveljavili na zah
tevnem milanskem tržišču. V tej zvezi ve
lja omeniti celo vrsto kulturniških skupin, 
ki so obogatile srečanja v cerkvi sv. Reš- 
njega telesa ob parku Sempione.

Druga skupina je v nekem smislu mo
dernejša, v glavnem je prišla v Milan za
radi poslovnih razlogov, je iz Slovenije in 
z njo bolj ali manj redno vzdržuje stike ali 
si vsaj želi večjih stikov. Za to skupino je 
značilno, da je izrazito poslovno obarva

na in da si zaradi tega želi tudi s strani 
SSK konkretnih pobud in možnosti za so
delovanje z matico, pa tudi z drugimi Slo
venci, ki živijo in delujejo v Lombardiji. 
Prof. Marjeta Badalič je izrazila mnenje, 
da bi morali v mestnem središču nujno 
ustanoviti sedež, s pomočjo katerega bi 
lahko povezali Slovence, to pa je težje, kot 
bi kazalo na prvi pogled. Podjetja se boji
jo, da bi se takšen sedež spremenil v ne
kakšno konzularno čakalnico. Toda brez se
deža ne bo šlo, zato bo treba vztrajati pri 
ustreznih slovenskih matičnih instituci
jah, da bi omogočile bolj organizirano živ
ljenje svojih rojakov v Milanu in Lombar
diji. Razveseljivo v tej zvezi je, da se bo 
prof. Marjeta Badalič udeležila drugega 
svetovnega zasedanja SSK 23. in 24. ju
nija na Dunaju.

Deželni odbor SSK za FJK je tudi do
končno določil svoje delegate za to zase
danje. To so Bojan Brezigar, Ravel Kod
rič, Majda Kaučič-Baša, Mitja Bitežnik in 
Giorgio Banchig. Ob koncu lepega sreča
nja v prostorih »Palače Hotela« v Gorici 
je predsednik deželnega odbora SSK Ra
vel Kodrič razgrnil del prihodnjega pro
grama in nekaj zanimivih pobud, med ka
terimi je na prvem mestu svetovno zase
danje na Dunaju.

Nenazadnje pa velja še povedati, daje 
sestanek deželnega odbora Svetovnega slo
venskega kongresa pozdravil tudi gost iz 
ZDA, sicer tržaški rojak Hilarij Rolih, ki 
se bo v imenu ravnokar ustanovljene kon
ference SSK za ZDA udeležil svetovnega 
junijskega zasedanja na Dunaju.

Ssk oskrbljena zaradi 
stopnjevanja napetosti 
mect Italijo in Slovenijo

Ssk izraža zaskrbljenost 
stopnjevanja napetosti med I t a h j o  
Slovenijo. Čudimo se, piše v tisku 
nem poročilu stranke, da je zuM I 
minister M artino v odnosih s Slo  ̂
nijo izbral pot, ki prav gotovo ttt 
skladu s prijateljskim sosedstvom 
z duhom evropskega sodelovanja■

Tudi Ssk je že izrazila bojazen, 
bo prisotnost neo ali post fa$}s^ Vnt 
vladni koaliciji negativno vplivala
procese utrjevanja mirnega m enak°■
pravnega sožitja v našem obmejne 
prostoru ter na odnose s sosedi rf 
dobno kot to prisotnost ocenjujejo 
vilne evropske države. Ssk kljub te 
poudarja, da je nujen demokrah 
dialog na institucionalni ravni m 
tem duhu je deželni tajnik Maj 
Brecelj v  preteklih dneh pisal m[ 
strom za dežele Giulianu Urban1! ! 
za notranje zadeve Robertu Mar° 
ju  in za zunanje zadeve Antoniu M 
tinu, ter jim , po dosegi zaupnKf 
parlamentu, voščil dobro delo. Vr 
mih pa Brecelj ministre tudi °P° . 
ja na odprte probleme slovenske ma i 
šine, v prvi vrsti na potrebo po & 
prejšnji odobritvi pravičnega zak 
za globalno zaščito slovenske nja%i,c 
ne, ki naj bo v  skladu z repubu . 
ustavo ter z mednarodnimi °bve2f irt0 
Italije. Krajši dopis s podobno v5 j .  
je deželni tajnik Ssk poslal tudi pr 
sedniku vlade Silviu Berlusconiju> 
teremu je sicer obsežneje pisal zey 
prej v  fazi sestavljanja nove vluu ■

Bumerang
u ,

Od odločnejše in  agresiv ^
zunanje p o litik e  rim ske v la d , 
gotovo ne m orejo obetati nlC ^ 
brega Italijani v Istri, p r e d v ^  
tisti na ozem lju  Hrvaške. ^  
vse vod i od k lon  od politike 
žitja in  sodelovanja, razu^  ■ 
nja in spoštovanja m ed razi1 . 
mi narodnostnim i sk u p n os*^  
se lahko na lastne oči preprica 
v krajih, k i n iso  daleč od 11  ̂
Koristi italijanske manjš*ne ^ 
Istri bi zahtevale, da se njeIia.jti 
odprta vprašanja začnejo ure^ ,  
in  reševati s pogovori m ed ^  
m i vseh  prizadetih držav, 
delovanju m anjšinskih pr< 
nikov. V sako drugačno ra 
bo gotovo delovalo  kot -

3flje

—  iU?
rang. Prvi dokaz za to je u P1 j,
nje Farnesine, k i sm o ga otfl
li na začetku.

| DAROVI IN PRISPEV^P

- M

H.P. 100.000 lir za tiskovni skla1 
vega lista.

V spomin na Franca Jezo *•- ^
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Se ni zadostnih jamstev 
pomiritev v Bosni

mn f ruz,tev na vrhu, nova musli- 
^ o - h r v a š k a  federacija, ki je na- 
dun " l B °^agi ivashingtonskega in 
da T e*a Ogovora, še ne pomeni, 
no( ludje, Muslimani in Hrvati, čez 
. ^ b i l i  na dovčerajšnje sovra- 
U J >' Medtem ko so se v Sarajevu na 
fe/fl1?*j * skupščini dogovori o no-
S.!l Vô v u  federacije, za začasnega 
Upuesf cnega predsednika je bil izvo- 
vreH j Ut Krešimir Zubak za pod- 
nitr sednika pa M usliman Ejup Ga- 
Hn, r  V Mostarju M uslimani in 
Her ^ j e m rko spogledujejo. V  
pretC<u ° V‘n* *n osrec^nj ‘ Bosni so se v 
jat J . fjm Htu odnosi med nekdaj pri- 

Jskima narodoma najbolj skrhali

v krožek za družbena vpra- 
Sanja V. Šček iz Trsta vabi na 
Podstavitev svojih štirih zad- 
!*),h knjig, ki bo v sredo, 8. 
'Un|ja, ob 18. uri v Katoliški 
nj'garni v Gorici. Govorili 
°do predsednik krožka dr.

Dolhar, prof. Marija 
k®ščut in avtorji. Vljudno va-

Krožek V. Šček 
Katoliška knjigarna

"} niV
C JStl na novo skovalo stoletno 
^lit 'MVo- Bo drugi strani pa tudi iz- 
/e, j^V. novega predsedstva federaci-

* le razdeljena na osem etničnih 
Pom°n°V' m k o s t n o  jamstvo za 
poin‘ntev v Bosni, kakor tudi ne za 
be ?.Suverenost nove državne tvor-

dočnU^Mkvvati, da se bo v bližnji bo

ško marko pa je'4 kune za eno marko. 
Hrvaško gospodarstvo, ki je zaradi 
vojne in skrajno naelektrenega poli
tičnega položaja v dokajšnji krizi, upa, 
da bo zamenjava denarne enote poži
vila ekonomski razvoj.

Istočasno je potekla druga obletni
ca uvedbe sankcij proti srbsko-čmo- 
gorski federaciji. Združeni narodi so 
se za kaznovanje odločili potem, ko so 
v zadnjih dneh maja 1992 srbske gra
nate pobile 16, ranile pa preko 100 Sa
rajevčanov. Bil je to prvi od tolikih 
množičnih pokolov nedolžnih civili
stov. Kljub sankcijam je Miloševičev 
režim ostal na vladi, lahko bi celo de
jali, da se je utrdil, saj se je srbska jav
nost na ta način uprla svetu. Preži
veli smo sankcijam navkljub, pou
darjajo v Beogradu. Preživel je režim, 
dokaj slabše pa ljudje, ki so v teh 
dveh letih izčrpali tudi zadnje rezer
ve, potrosili za prehrano še zadnje 
prihranke.

Saša R udolf
ie ie ie

Predsednik slovenske vlade Janez 
Drnovšek je sprejel odstop notranje
ga ministra Bizjaka. Predlagal je, naj 
njegovo mesto prevzame podtajnik v 
notranjem ministrstvu Ster.

Predsednik republike Slovenije Ku
čan je odpovedal obisk v Zagrebu, 
kjer bi se moral srečati s hrvaškim  
predsednikom Tudjmanom. Odnosi 
med republikama so se zaostrili, po
tem ko so Hrvati po daljši prekinitvi 
nadaljevali z gradnjo novega preho
da pri Sečovljah. Tu državna meja še 
ni natančno začrtana.

Do glasovanja manjkata le dobra dva tedna

»Slovenska skupnost iz Gorice 
gre na volitve dobro pripravljena«

Iztekajo se zadnji dnevi pred vo
litvami, ki bodo v občinah Gorica 
in Krmin. Točen datum  je nede
lja, 12. junija. Slovenska skupnost 
se je, kot znano, odločila za volil
no navezo z gibanjem  Cittadini per 
1'Isontino (Državljani za Posočje). 
Gre za tranzverzalno skupino, v 
kateri so posam ezni občinski sveto
valci strank, ki danes ne obstajajo 
več. Pom em bno je, da so odprti tu 
di do vprašanja slovenske narod
nostne skupnosti, kot je to m ogo
če reči tudi za županskega kandi
data Bruna Crocettija. Nosilec liste 
za Slovensko skupnost je za volit
ve v Gorici Bernard Špacapan.

»Mirno lahko rečem, da gre Slo
venska skupnost Gorica na občin
ske volitve in  tud i na evropske vo
litve dobro pripravljena,« pravi po
krajinski tajnik Aleš Figelj. »Stran
ka je predvsem  storila, kar je bilo 
v njeni moči. Pri tem  bi om enil na 
prvem  m estu koalicijo takoim eno- 
vanih 'tranzverzalcev ', s katero 
smo navezali stike že več kot pred 
poldrugim  letom. Cilj te koalicije je 
uveljavljavitev zm erne, dem okra
tične in življenjske politike, ki naj 
prinese Gorici vse m ožnosti za hi
trejši razvoj ter preseže vsakršno 
ideološko soočanje in razmišljanje. 
Lahko bi rekli, da je koalicija, ime
novana 'tranzverzala ' alternativa 
klasičnim političnim  grupacijam . 
Kot znano, so v njej Slovenska 
skupnost, Državljani za Posočje in 
Progresisti. Vse tri politične sile na

jasno ° v konfederacijo. Šele ko bo

< b  20 odstotkov s silo c isvojenega »Bolečina nedoživetega« ob Minattijevi 70-letnici
Šim J  j.' bo morda muslimansko-hrva- ______________________
lela č frac0a resnično suverena de- M ^ B B  
Pfed P0ntaktn' odbor, v katerem so

a v v ik i  p e tih  ve les il, je  p red la -  j  f c
s f0 'tL lal bi fed era c iji p r ip a d lo  51 od-  |  E  t k  V
Herc° V 0Zen,ba n e kd a n je  B o sn e  ^  1
ki t r^ o v <n e, p reosta lih  4 9  pa Srbom ,  1 1  i «  I ; ' ; H
odv n a d zo ru je jo  n eka j n a d  70  I  , - I

^ k° o  celo tn eg a  o zem lja .  i  » F j ,
"° v a hrvaškem so  k a r  se  da s lo v es-  ^ B

Z a g fV̂ a režim a . Z a  to p r i lo žn o s t  je  |  / /

U stn šj"0' 1(1 P’ b‘b< d e n a rn a  eno ta  o

prepričal i  tako d o ma č o  A < > /  , ( ■ :
rodno javnost, da je kuna zgo-
'simbol, ki ga ne gre enačiti I
h '■*'<> diktaturo. oeiitlM nika- 

" bi i

V

b Prepričljiv. Hrvaški dinar bo 
)(otu & do konca leta, čeprav ne 

P a tin o  sredstvo, pač pa ga 
le ̂  v razmerju 4.000 din za 4 ku- 

W i v bankah. Razmerje z nem-

»Bolečina itedoživetega« je naslov najnovejše knjige zbranega dela pesni
ka Ivana M inattija, ki praznuje letos 70-letnico. Delo so prejšnji teden pred
stavili tudi v Tržaški knjigarni. Njegove poezije sta v slovenščini in italijan
ščini prebrali Milica Kravos in Patrizia Vascotto, o literarnem zakladu, ki 
ga je M inatti ustvaril v teh letih, pa je spregovoril prof. Borisa Paternu, av
tor spremne besede k antologiji. Knjigo je izdala Mladinska knjiga iz Ljubljane.

Na sliki: (foto D. Križmančič) pesnik Ivan M inatti in recitatorki

Bernard Špacapan

stopajo s svojim  znakom  in sam o
stojno kandidatno  listo.«

O program u te volilne naveze je 
tajnik Figelj predvsem  dejal, da so 
bile znotraj te grupacije sprejete tri 
osnovne točke program a, ki »želijo 
Gorico dvigniti na raven  m esta v 
širšem evropskem  prostoru ter zno
traj nje ustvariti boljše življenjske 
pogoje za vse prebivalce. Druga 
točka program a, ki je uresničena že 
s skupnim  nastopom , je v prepri
čanju, da se lahko v novem  času 
povežejo m ed seboj tud i različne 
politične sile, ki zm orejo uresničiti 
življenjska stališča in preseči stare 
ideološke shem e. Iz vsega tega iz
haja še tretja točka: znebiti se je tre
ba abstraktnega političnega razm i
šljanja in se končno lotiti konkret
nih problem ov življenja ob meji in 
trezno razmisliti o prihodnosti na
šega mesta.«

»Stranka Slovenska skupnost na 
ta način tud i stopa v novo obdob
je,« poudarja  še goriški pokrajin
ski tajnik Aleš Figelj, »saj mora v 
pam etnem  razm erju povezati svo
jo narodnostno  poreklo s skrbjo za 
vse prebivalce m esta in nenazad
nje tud i z mislijo na Evropo, ki se 
oblikuje p red  našim i očmi. Čeprav 
smo znotraj slovenske m anjšine 
edina slovenska stranka, nam  to ne 
omogoča, da bi se lahko povezali z 
vsemi dem okratičnim i silami za 
boljšo prihodnost nas vseh. To se
veda ni lahko doseči in zato ni čud
no, da je prav ob izteku priprav 
na občinske volitve prišlo znotraj 
'tranzverzale ' skoraj do razkroja. 
Če bi se kaj takega zgodilo, bi to bi
la velika škoda za vse nas, saj im a
mo realne m ožnost, da pridem o do 
balotaže, če ne celo do končne zm a
ge. Lahko tudi povem, da ima prav 
Slovenska skupnost velike zasluge, 
da se je 'tranzverzala ' v zadnjem  
trenu tku  spet povezala in celo u tr
dila. Sploh pa je zelo spodbudno  
dejstvo, da smo Slovenci za te vo
litve združili naše moči in da smo 
tud i našli veliko italijanskih sogo
vornikov, ki upoštevajo potrebe in 
želje slovenske m anjšine.«
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Ivo Buda, alpinist SPUT, je sprejel povabilo sorodnega društva iz Kopra Občni zbor Jadrana
V Prosvetnem domu na Opč*«  ̂

je bil prejšnji teden občni zbor «a e 
osrednje košarkarske ekipe — Ja<̂ * 
na. Uvodno poročilo je podal prc 
sednik Pavel Vidoni, ki je poudari , 
da mora Jadran še vedno obstati K® 
reprezentanca najboljših slovensK 
košarkarjev. V razpravi se je veh«3 
predstavnikov raznih društev str' 
njala, da mora Jadran ostati vrh te n* 
še zamejske športne piramide.

Veliko poudarka so udeleženCl 
dali tudi mladinski košarki. Ten«1 
področju je treba posvetiti velik0 Pf" 
zornost, saj sloni bodočnost na n)1 ' 
Da pa bo delo z mladimi čim 
uspešno, je treba pomagati vsem  ̂
stim košarkarskim društvom, k* 
v težavah tako s tehničnega kot k« 
dravskega vidika. Na občnem 
ru je bil izvoljen tudi odbor, ki S3 
sestavlja 11 članov ter predstavni 
društev.

Pripravili so igro »Ko žene fl1*'

Duhovita in prijetna 
uprizoritev mladih 
igralcev SKD I. Grud$

V  prijetnem okolju domačijit f 1 
Ušajevih v Stari vasi v Nabrežij 
številni udeleženci preživeli korl. 
prejšnjega tedna prijetim uro z 'j,p  
dimi igralci domačega društva SR 
I. Gruden, ki so pod vodstvom  
serke Maje Lapornik pripravili
no igrico z naslovom »Ko žene nt":
Kljub temu, da gre za amaterske i$] 
ce, so nekateri člani pokazali Pr 
igralski talent, pa tudi drugače je

•rdi'

Gost večera v DSI v pone* 
deljek, 6. junija, bo tržaško' 
istrski pisatelj GUIDO Ml' 
GLIA. Začetek ob 20.30.

la predstava dodelana tako, da j 11 
v  prihodnje lahko predstavili tudi ’ 
kakem zahtevnejšem odru.

Zgodba je povzeta po delu aV ^  
Axelroda Georga. Vsebina je ,n°!^  
komu že znana, saj je bil po tem ae 
posnet tudi film , ki ima v italijdj1 
ni naslov »Quando la moglie va b1 . 
canza«, z nepozabno in dražljivo M 
rilyn Monroe v  glavni vlogi. .. 
v  Hollywoodu posneli v  60. letih, 
nimivo pa je, da so na Sloveti*( . 
igro A . Georga igrali že leta 47 v * ■ 
minu in Bovcu. Uprizorilo jo jo 
morsko amatersko gledališče.

Gre za razburkano zgodbo o ^ 
škem, ki ostane sam doma, kef S'L  
njegova žena želela na počitnice v 
njega. Mučijo ga dvomi in 
je, obenem pa se mu ponujajo tua1 ^  
ve priložnosti... V igri so nastop 
Aljoša Terčon, Edvin Bogateč, 
tina Visentin, Irina Čebulec, ^iV!r,r 
Caharija, Martina Pertot, Toma7- 
harija, Niko Pertot in Ivan 
Mladi igralci so poskrbeli tu d i7(1 
stume.

»Zame je vzpon na Anapurno 4 
velik  izziv  in življenjska izkušnja«

S ep tem bra  bodo  člani A lp in ističnega o d sek a  O balnega  p lan in 
skega d ru š tv a  iz K opra odšli na  v isokogorsko  o d p rav o  n a  A n ap u rn o  
4 (7.525 m) v h im alajski gorski verigi. Z njim i bo tu d i Ivo B uda iz Trsta, 
član tuka jšn jega  S lovenskega p lan in sk eg a  d ru š tv a , ki je s ta r 20 let in 
štu d ira  a rh itek tu ro  v Ljubljani. V tem  času sicer n im a o g ro m n o  časa 
za štud ij, saj m ora  veliko tren ira ti, da bo kos z a h tev n em u  p o dv igu .

V odja in  zd ravn ik  o d p rav e  bo Ž are  G uzelj, ki im a z v isokogor
skim i v zp o n i že veliko izkušen j, saj je večkrat sprem ljal a lp in iste  tu d i 
v H im alaji. A n a p a u rn a  je pogorje  v  cen tra ln em  N ep alu  in  obsega šti
ri gore. P rva, najvišja, im a n a d  8 tisoč m etrov , na jn ižja  pa  je A n a p u r
na  4, kam or se bodo  odp rav ili člani O balnega p lan in sk eg a  d ru štv a . 
T ehn ično  p o t sicer ni iz red n o  težav n a , n ev a rn a  je le za rad i iz redno  
nesta ln eg a  v rem en a  in  m očnega ve tra , po leg  tega pa  sev ed a  zah teva  
veliko p rip rav ljen o st a lp in istov , saj na  tak šn i višini tu d i zarad i re d 
kejšega zraka vsak  ko rak  n ep rim ern o  težavnejši.

O  tem , kako se na  ta  p o m em b en  p o dv ig  p rip rav lja , je  v in te rv ju 
ju poveda l kaj več Ivo Buda.

kole: med tednom, ko sem v Ljublja
ni, tečem vsak dan navkreber, nato pa 
še dvigujem uteži in hodim v hribe z 
obteženim nahrbtnikom.

Vzpona se ne bojim, ker prevladu
jejo drugi občutki, saj gre za zame 
povsem novo izkušnjo in torej velik iz
ziv.

Katero smer boste ubrali, kak
šne so težave pri vzp on u  na A n
apurno 4, v  čem  je novost te od
prave in  k o lik o  članov se je bo  
udeležilo?

Organizatorji so izbrali »klasično«, 
južno smer, ki tehnično ni zelo težav
na, vendar pa je zelo dolga. Najbolj 
strmi del ima naklon 60. stopnj. Ple
zanja torej ni, pač pa samo hoja. V  
tem delu Himalaje pa je največji pro
blem vreme, zato smo tudi izbrali pre
cej dolgo obdobje - od prvih dni sep
tembra do konca oktobra.

Odprave se bo udeležilo 10 alpini
stov, obstaja pa možnost, da se mi bo 
iz Trsta pridružil še kdo. Novost pa 
bo v tem, da se bo član naše odprave 
M atevž Lenarčič vrgel s padalom z 
vrha. Če mu bo uspelo, bo to slovenski 
rekord, poskus pa je nevaren predv
sem zato, ker je ta predel izredno ve
troven.

Kdaj si se začel ukvarjati z al
pinizm om  in  kakšne so Tvoje do
sedanje izkušnje?

S tem športom sem se začel ukvar
jati pred štirimi leti in to skoraj na
ključno. S prijatelji smo se namreč 
zmenili za izlet v  gore in tam sem jih 
vzljubil. Začel sem se ukvarjati s 
športnim plezanjem in sem se po enem 
letu toliko naučil, da sem se lahko od
pravil na zahtevnejše poti. Večkrat 
sem bil v Dolomitih, Karnijskih in 
Kamniških Alpah, Julijcih, pa tudi v 
Franciji (Verdon), na Korziki in še kje.

Doslej pa se nisem nikdar ukvar
jal z višinskim plezanjem, le v Dolo
mitih sem si z  zimskimi vzponi pri
dobil nekaj izkušenj z  ledom in sne
gom.

Kako in koliko sedaj treniraš? 
Te je strah tako zahtevne poti?

Štiri leta alpinizma, ki jih imamo 
za sabo, za tak zahteven vzpon res niso 
dovolj dolga doba. Reči pa moram, da 
sem v tem času izredno intenzivno 
treniral. Ko sem izvedel, da bom šel 
v Himalajo, sem svoj trening seveda 
spremenil Predvsem moram okrepi
ti noge. Športno plezanje, s katerim 
sem se doslej pretežno ukvarjal, zah
teva namreč predvsem spretnost in 
moč v rokah. Moj trening poteka ta-

Pri vsaki a lp in ističn i odpravi 
predstavljajo velik  problem  fi
nančna sredstva. Kako boš ure
d il to vprašanje?

Res je, da vsaka taka odprava 
ogromno stane. Izračunali smo, da 
potrebuje vsak član približno 8 mili
jonov lir za visokogorsko opremo, ki 
mora biti profesionalna, za letalo in 
prevoz od letališča do Katmanduja do 
vznožja gore, za hrano in drugo. Po
leg tega je treba vrh tudi »naročiti« in 
ga plačati, saj drugače oblasti vzpo
na ne dovolijo.

Zame s finančnega vidika trenut
no slabo kaže, saj svojega sponzorja, 
ki bi mi pomagal vsaj delno kriti stro
ške, še iščem.

Za konec pa še vprašanje o 
mladih alpinistih  pri Slovenskem  
plan inskem  društvu iz  Trsta. So 
za ta šport navdušeni?

Prav sedaj poteka v Glinščici te
čaj plezanja, ki se ga je udeležilo okrog 
20 mladih. Kot inštruktor lahko re
čem, da sem bil zadovoljen z njimi, ve
sel pa sem tudi bil, ker sem videl, da 
so bili vsi navdušeni. V  plezanju se 
sedaj preizkušajo tudi, ko ni tečaja, čez 
kak mesec pa bodo odšli na izlet v  Do
lomite, kjer bodo izpopolnili svoje 
znanje.

Pogovarjala se je 
Helena Jovanovič

*  *  *

Literarni večer na Opčinah
Slavistično društvo in Trsta, Go

rice in Vidma in Zveza slovenskih kul
turnih društev vabita na Literarni ve
čer, ki bo v petek, 3. junija, ob 18. uri, 
v Prosvetnem domu na Opčinah. Na
stopili bodo avtorji M arij Čuk, Mi
roslav Košuta, Feri Lainšček in Cvet
ka Lipuš, slavnostni gost pa bo Alojz 
Rebula. Ob tej priložnosti bodo po
deljena tudi srebrna Cankarjeva pri
znanje Slavističnega društva.

Ivo Buda med plezanjem na Korziki
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Ustava in pokušnja
šn §on^ u je bila konec prej- 
že in3 tec*na tradicionalna, letos 
Kot' razstava in pokušnja vin. 
Dan ^-r 3 otvoritvi poudarila žu- 
va )a Tamara Blažina, je razsta- 
no^0tj V°,Pr'sPevala R razvoju vi
ni r\ b a  in kletarstva v obči- 
tik i? e!^ a Pa )e tudi problema- 
d j ^ e§a parka in potrebo, 
dn ° x  °  bodoči park upravljali 
tij,. ljudje. Odbornik za krne
l i ™0 Rado Milič pa je spregovo- 
, ,  ,°..,valitetnem razvoju vin v
števil 'n poudaril, da se
b0] J a vir»a lahko merijo z naj- 
J ‘ Ir̂ lv državi in tudi v Evropi. 

°s ze tretje leto so razdelili raz

stavo  na d v a  dela, na  tiste , ki p o 
nu ja jo  k raško  belo  v ino  ozirom a 
te ran  ter tis te , ki sortira jo  v ina.

V k o n k u ren c i belih  v in  je zla
to  odličje p reje l Janko K ocm an iz 
Z gonika, srebro  pa  S tanko  Milič 
iz Z gonika in  Ervin D oljak iz Sa- 
m atorce. Z lato  za  te ran  je osvojil 
Srečko Štolfa iz Saleža, srebro  pa  
M ario Milič iz R epniča in  km ečki 
tu rizem  Colja iz Šam atorce 20. V 
kategoriji v in  z zašč iten im  p o re 
klom  je zla to  m edaljo  dobila vi
tovska garganja  Jožka Colje iz Sa- 
m atorce 21, R ado Milič iz Saleža 
za m alvazijo , sreb rn o  odličje pa 
te ran  Srečka Štolfe.

slifc$.ra2stave vin so v Zgoniku poskrbeli tudi za bogat kulturni spored. Na 
' le plesna skupina iz Trbovelj (foto S. Ferrari)

Nenadna smrt prof. Pavla Čoka
sta^°Vsem nep ričak o v an o  je v 
p ro s t i  42 le t um rl prof. Pavel 
gja ' ?d  le tošn jega jan u arja  dalje 
slo ni tajnik tržaškega S ind ikata  
da er,sR*b šol. Izd ihn il je ponoči 
- • Svoiem d o m u . Č eprav  še že 

tem  n i dobro  po- 
v sem u  opravil vsaj 

, saj zarad i svoje vest- 
. zavezanosti de lu  ni m o

d r o v a t i .
Pok ° ^ u,:eno žalno  sejo so se 
Škpp^jR3 spom nili v dvorani trža- 
kolg ■ la "T- P rešeren«  številn i 
ja2ri^ '  k ' se kar niso ho teli sgri- 
ka r 11 z de jstvom , da  Pavla Co- 
Ocj ne bodo  n ik d ar več videli. 

Jega so ostali le lep i spom ini 
ki je sta la  na mizi 

rož. Veliko obču ten ih  
uost °  P°K °jniku je za to prilož- 
vericjnaPisala prof. E ster Sferco, 
Se u ar sam a ni im ela moči, da bi 
H s t  ^ a seje, in je zato  n jen  
ske Prebrala A na V olpi s trgov- 
katera .ZaV°da »Ž. Zois«, šole, na 
je z * )e Cok poučeval, p re d e n  se 

ukvarja ti s sind ikaln im

Momje§°Vernu sp o m in u  se je po- 
hiCa Živka M arc, pod ta j-
t\\L k i  i p  n r i r ^ n r i l a  n n l - n i .

organizacijo  in  veliko delovno 
vnem o. Italijanski sind ikaln i ko
legi pa  so poudarili, d a  nam era 
vajo nadaljevati na p o ti sodelo 
vanja , o k a te rem  so se začeli p o 
govarjati p rav  s prof. Pavlom  Č o
kom .

P okojn ik  zapušča  ženo  in dva 
m ajhna  o troka . P rizadeti d ružin i 
izreka globoko obču ten o  sožalje 
tud i naš list.

H

Slovenska skupnost 
o Kraškem parku 
in regulacijskem 
načrtu

Pokrajinsk i o d b o r S lovenske 
sk u p n o sti je p re težn i del svoje 
zadnje seje, ki je bila v četrtek, 25. 
m aja, posvetil dvem a zelo ak tual
n im a p rob lem om a, ki sta  v tem  
času v o sp re d ju  javnega zan im a
nja in  po ročan ja  tiska in  d rug ih  
sredstev  javnega obveščanja. Gre, 
ko t zn an o , za v p rašan je  u s ta n o 
v itve tako im en o v an eg a  K raške
ga parka  in  za novi regulacijski 
načrt tržaške  občine.

G lede K raškega p a rk a  izvršni 
o d b o r osvaja  tem eljna izhodišča 
deželnega tajništva Šsk, ki jih m o
ra D ežela u p o štev a ti p ri obliko
vanju  kakršnihkoli ukrepov  za za
ščito o b sežn eg a  k raškega  obm o
čja, ki je v zad n jem  času u trp e lo  
iz red n o  h u d e  zu n an je  posege 
(postav itev  s in h ro tro n a  in  u v e d 
ba m očnih  vinkulacij glede narav 
nega razvoja sam ega). Z ad n ji o s
n u te k  načrta  za  u red itev  K raške
ga park a  p red v id ev a  sicer dve 
vrsti obm očij: tista , ki so zarad i 
naravnih  značilnosti po trebna po
sebn ih  v a rs tv en ih  u k rep o v , in  ti
sta, za  k atera  naj bi veljala n ek o 
liko m anj s tro g a  določila. K ljub 
tem u  pa p rizad e to  k ra jevno  p re 
b ivalstvo  n asp ro tu je  tako obsež
n im  področjem  tako im en o v an e
ga predparka, ker om ejujejo m ož
nosti za njihov naravn i g o sp o d ar
ski razvoj. Z ato  je še  v e d n o  p o 
treb n a  velika op rezn o st, p red en  
bi bile sp re je te  d o k o n čn e  o d lo 
čitve.

Podobno velja tud i glede prav
kar p red lo žen eg a  novega  reg u la 
cijskega n ačrta  tržaške  občine, o 
katerem  bodo  m ed  d ru g im  m ora
li im eti m o žn o st za razp rav o  in 
p red lagan je  dopo ln il in  p ripom b  
krajevni sosveti pa  tud i d ru g e  o r
ganizacije civilne d ru žb e .

■0v0 ki je opozorila na pokoj- 
p rizadevnost, sm isel za Udeleženci žalne seje za Pavlom Čokom (foto D. Križmančič)

Z  zadnje seje SKGZ
Tržaški pokrajinski odbor Slovenske 

kulturno gospodarske zveze je na zadnji 
seji z odobravanjem ocenil pristop dežel
ne uprave k vprašanju Kraškega parka. Ni 
dvoma, da je sam značaj sedanje deželne 
koalicije odločilen pri tem, da se želi pre
kiniti s preteklo prakso poseganj na teri
torij, od katere je imelo prebivalstvo naj
večkrat le škodo, piše v tiskovnem poroči
lu organizacije.

Pokrajinski odbor SKGZ je v tem smi
slu podčrtal pomen dolgoletnih prizade
vanj Kmečke zveze, domačih javnih uprav 
in Kraške gorske skupnosti, da se posegi 
na Krasu uredijo z upoštevanjem objek
tivnih potreb prebivalstva, med katere spa
da vsekakor tudi racionalno pojmovana 
zaščita narave. Če teh vztrajnih prizade
vanj ne bi bilo, bi bila splošna zavest o po
trebi po aktivni zaščiti še vedno nizka. 
Park da, torej, vendar v funkciji razvoja 
in ohranitve značilnosti kraškega obmo
čja. SKGZ izraža to stališče v prepriča
nju, da je s sedanjo deželno upravo mo
goče izdelati pozitiven instrument in je v 
tem smislu tudi ocenila srečanje z dežel
nim odbornikom Ghersino.

Vsekakor so bila pozitivno ocenjena od
bornikova zagotovila, da bo Kraški park 
načrtovala in upravljala Kraška gorska 
skupnost v tesnem sodelovanju z ustano
vami in organizacijami naše skupnosti. 
Tako bo tudi Gorska skupnost z novo vlo
go dobila bistveno večjo težo in se izogni
la nevarnosti ukinitve, ki ji je pretila že 
dalj časa, še pravi tiskovno poročilo.

Pokrajinski odbor je na seji ocenil tu
di anketo o poznavanju polpretekle zgodo
vine med dijaki višjih srednjih šol, ki 
jo je izvedel Primorski dnevnik. Pobuda 
dnevnika je bila ocenjena zelo pozitivno in 
izraženo je bilo mnenje, da je tak pristop 
dobrodošel in koristen tudi glede drugih 
pomembnih vprašanj.

Pokrajinski odbor je nadalje izrazil za
dovoljstvo, da je šolski skrbnik upošteval 
mnenje o potrebi po zamrznitvi načrta za 
racionalizacijo šol, vendar je bilo obenem 
podčrtano stališče, da je treba sedaj inten
zivno proučevati položaj slovenskih šol in 
se na spremembe temeljito pripraviti.

* * *
»Evropska zveza ni gospodarska in 

trgovinska zadruga, temveč ustanova, 
ki temelji na skupnih vrednotah. Iz
java podpredsednika belgijske vlade, 
Elia di Rupa (ta ni hotel stisn iti roke 
italijanskemu ministru Tatarelli, pri
padniku misovske stranke op. ur.) 
nam nudi priložnost, da ponovno pou
darimo zvestobo tem vrednotam«. Ta
ko je dejal začasni predsednik M i
nistrskega sveta Evropske zveze, grški 
socialist Joannis Haralambous na seji 
v Bruslju v ponedeljek, 30. maja.

NAŠE SOŽALJE 
Ob smrti gospe Marije Ste

pančič, vdove Veljak, naše 
zveste naročnice, izrekamo 
hčerkama Elidi in Štefaniji 
globoko občuteno sožalje

Uredništvo in uprava 
Novega lista
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Goriški sindikat 
slovenske šole 
razpravljal 
o perečih vprašanjih

Odbor Sindikata slovenske šole — 
tajništvo Gorica je na svoji zadnji se
ji razpravljal o organiku, predvpisih, 
o mučni situaciji na šoli I. Trinko, 
načrtih za združevanje ravnateljstev, 
težnji po osamosvojitvi slovenske sek
cije ITI in še o drugih aktualnih in 
perečih vprašanjih. Na osnovnih šo
lah se število učiteljev, vsaj na pod
lagi sedanjih podatkov, ne bo bistve
no spremenilo. Stanje pa je vsekakor 
vse prej kot rožnato. Na nižji srednji 
šoli I. Trinko bo odpadel en razred, na 
višjih pa ne bo paralelk. Obenem, so 
opozorili člani sindikata, je pod vpra
šajem tudi obstoj nekaterih drugih os
novnih šol.

Kar zadeva predvpise v prve raz
rede višjih šol so bili člani odbora 
mnenja, da so dijaki primemo poraz
deljeni na vseh višjih šolah. Pet di
jakov pa se bo po končanem obvez
nem šolanju vpisalo v italijanske šole 
(znanstveni licej in kmetijska šola).

O sklepih deželne šolske komisije 
za osamosvojitev slovenske sekcije ITI 
proti združevanju dveh ravnateljstev 
tržaških nižjih srednji šol je poročala 
S. Klanjšček. Za združitev ravnatelj
stev in proti osamosvojitvi ITI, piše 
med drugim v tiskovnem poročilu go- 
riškega dela SSS, je glasoval samo 
prof. A . Lojk in tako javno dokazal 
svojo »skrb« za slovensko šolo.

Na seji so člani dalje razpravljali 
tudi o mučni situaciji, ki vlada na niž
ji srednji šoli I. Trinko, kjer se mora
jo podpisniki odprtega pisma zagovar
jati, ker so se javno in jasno izrekli 
proti vodstvu te šole.

Na Goriškem sedaj zbirajo gradi
vo za šolska »Izvestja«, ki naj bi ob
segala leta 1985-95. Publikacija bo 
s slikami in podatki zrcalila šolsko 
stvarnost v  zadnjem desetletju s po
datki in slikami. Gradivo zbira odbor, 
ki mu predseduje prof. L. Budal.

Na seji SSŠ  so člani tudi izvedeli, 
da bo na slovenski sekciji ITI v pri
hodnjem šolskem letu prišlo do spre
memb v številu tedenskih ur. Profe
sorski zbor tega zavoda je namreč 
sprejel nekatere nove adm inistrativ
ne programe. Tako se bo u m ik  skrčil 
od 39 do 36 ur tedensko.

Odbor bo v prihodnjih dneh od
ločil, kdo se bo lahko udeležil Semi
narja slovenskega jezika in kulture v 
Ljubljani. Sindikat namreč razpolaga 
samo z dvema štipendiranima me
stoma.

Prihodnja, po vsej verjetnosti za
ključna seja Odbora Sindikata sloven
ske šole, bo konec junija pri družini 
Rožič v Podgori, pri kateri je Odbor 
ob zaključku šolskega leta še vrsto let 
gost.

Razstava beneških likovnih 
umetnikov v goriškem 
Kulturnem domu

Od 2. do 19. junija 1994 bo v Ga
leriji Kulturnega doma v Gorici (ul. 
Brass 20) odprta skupinska razstava 
likovnih umetnikov iz Slovenske Be
nečije, ki jo prirejata v skupnem so
delovanju Upravni odbor Kulturnega 
doma in Zveza slovenskih kulturnih 
društev iz Gorice.

Ob tej priložnosti bodo v goriški 
galeriji razstavljali naslednji beneški 
likovni umetniki: Gianni Balus, Gian- 
ni Carlig, Diana Crisetig, Lorena de 
Angelis, Brunetta di Lenardo, Loret- 
ta Bordolo, Giacinto Iussa, Teresa Le
nardo, Gianni Osganch, Paolo Man- 
zini, Sandra Manzini, Mario Masse- 
ra, Alvaro Petricig, Paolo Petricig, 
Claudia Raza, Luisa Tomasetig, Rosi
na Zufferli in Adolfo Corredig. Urad
na otvoritev razstave bo v četrtek, 2. 
junija, ob 18.30.

Profil slikarja H. Koršiča
V dvorani Kulturnega društva »A. 

Budal« v Štandrežu so v teh dneh 
odprli razstavo najnovejših del gori- 
škega slikarja Hermana Koršiča. Gre 
za njegovo drugo osebno razstavo. 
Koršič pripada nemirnim slikarjem, v 
svojih delih pa se je odločil predvsem 
za socialno vsebino, kar ima na tej 
razstavi poleg neobičajno in izvirno 
zasnovanih portretov še poseben pou
darek. Najpogostejši motivi so mami
la, trgovina z organi, prostitucija, 
skin-headi, obup in osamljenost člo
veka. V njegovih umetninah prevladu
jejo temne, kovinsko hladne barve; le 
tu pa tam izstopajo svetlejše lise, 
platna pa so razrezana in raztrgana, 
slikarsko izdelana tudi na hrbmi stra
ni in preko okvira.

Neobičajnega in izvirnega mladega 
umetnika je na odprtju razstave v 
Štandrežu predstavil Milko Rener. Og
led del je možen vsak dan po 19. uri.

POPRAVEK
V prejšnji številki sta se v čla

nek Iva Jevnikarja z naslovom 
»Še o Jezovem simpoziju« vrini
li dve napaki. Vlast ja Simončič ni 
bivši trgovec, ampak bivši tigro
vec; ime gibanja, o katerem go
vori v članku citirani dokument, 
pa je Slovenska demokratična 
osvobodilna zveza in ne Sloven
ska demokratična zveza.

Uredništvo

Na razpolago je še nekaj prostih mest

KOLONIJA V  DRAGI
Slovensko Karitativno Društvo SLOKAD iz Trsta organizira že od 

1947 kolonijo za otroke do štirinajstega leta starosti. Gosti jih v lepi vask 
Draga v dolinski občini, kjer ima na razpolago veliko in udobno stavbo o 
dano z zelenjem in travniki, kjer se otroci lahko sprostijo, seveda pod n* 
zorstvom usposobljenega osebja.

V programu so daljši in krajši izleti, kjer mali gostje odkrivajo nar®V°_ 
okrog te lepe vasice ter spoznavajo razne zanimivosti naše pokrajine in 
žele. S posebnim avtobusom se trikrat tedensko podajo na kopanje ah P 
v slučaju slabega vremena po kraški planoti.

Kolonija v Dragi sprejema vsako leto nad petdeset otrok, s Tržaškega 
Goriškega in celo iz Brd.

V večernih urah se otroci sprostijo ob gledanju zanje primernih
ali pa organizatorji poskrbijo za predavanje kakega »večnega popotnika- 
bo otroke s svojim pripovedovanjem in diapozitivi, popeljal v različne kfa 
je sveta.

Počitnice v Dragi se bodo letos pričele 5. julija in se zaključile 25. ju 
ja. Starši, ki bi želeli prijaviti svoje otroke, lahko pokličejo na telefons 
številko 226117 (040), kjer bodo dobili vsa potrebna navodila. Čeprav j® 
za vpis že zapadel, društvo SLOKAD obvešča, da je še nekaj prostih m 
na razpolago. , ,

O. PeC>'

.  -  V  '..v ... • '  »  ■ -  " 4'~ ' •• .....*"'• ■■ - . f ,  /-VsA
■■

. . . .
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Poslopje v Dragi, obdano z zelenjem, kjer poteka poletna kolonija

Okrogla miza ob 10-letnici Travnika
V goriškem Kulturnem domu je v začetku tega tedna potekala razgibana 

okrogla miza o množični vseslovenski manifestaciji na Travniku pred deseti
mi leti in o tem, kaj se je za našo narodno skupnost v tem času spremenilo. 
Govorili pa so tudi o prihodnosti in o skupni strategiji, k i jo moramo zavze
ti, če hočemo doseči pravice, za katere se že tako dolgo brez uspeha borimo. 
Pri okrogli m izi so sodelovali Rudi Pavšič, predsednik goriškega dela ZSKD, 
ki je priredila okroglo mizo, Karlo Devetak (SKGZ), Marija Ferletič (SSO) 
ter slovenski predstavniki različnih strank — Aleš Figelj, Igor Komel, Vlado 
Klemše, Viljem Gergolet in Marko Marinčič.

Zaključna šolska prireditev v Laške
Na začetku prireditve so p°zC*f ,̂ 

vili Sonja Božič za slovensko ko 
sijo, predsednik CCPP T. Piz^al̂  
glio in didaktična ravnateljih  ̂
Pavlin. Prisoten je bil tudi odbor11 
za šolstvo občine Ronke F. M*®* 
si. Sledil je kulturni del prired ij  
Uvodoma je zborček vrtca p° v° 
stvom učiteljic Egle Korošec in rr 
ke Devetak zapel nekaj 
pesmic, nato pa so otroci iz rom) 
ske osnovne šole uprizorili igr_ . 
»Čarodej Pokus«. O snovnošolk’̂  
Sovodenj pa so nastopili z lutk°v..c, 
igrico o strahu. Pod vodstvom . ^  
ljice Egle Frandolič so igrali tu^‘ 
Orfove instrumente. Spored 
zaključil z ubranim petjem otm5 , 
ga zbora »G. Verdi« iz Ronk, ki je • 
pod vodstvom M. T. Tomatis-  ̂

Sonja Božič je nato predstavila 
čno glasilo z naslovom »Šolski 
ljak«. V njem je sodelovalo H  uC ^  
cev, za katere upamo, da se b°

Tudi letos je bila v Selcu tradicio
nalna šolska prireditev slovenskih 
učencev v Laškem. Pripravila jo je 
Posvetovalna komisija za slovenska 
vprašanja pri Javnem večnamenskem 
kulturnem središču (C.C.P.P.) s so
delovanjem vrtca in osnovne šole. 
Takšne proslave so pomembne pred
vsem zato, ker z njimi Slovenci po
novno dokažemo, da smo tu, da ob
stajamo. Vpliv italijanskega okolja je 
v Laškem zelo močan, zato je tudi 
bodočnost tamkajšnjih šol ogrožena, 
čeprav je letos kar 9 novih predvpi- 
sov v vrtec.

r  ak'kasneje, ko bodo nekoliko zrasU- 
tivno vključili v kulturno deloya 
v Laškem.

Karlo M**
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Ogovor z ravnateljem Maksom Gergoletom

U m l j i v  obračun delovanja hranilnice iz Doberdoba
ca ' n* ^tev^ n * d ru g i ban čn i zavod i je tu d i K m ečko o b rtn a  hran iln i- 
V ^erdoba im ela p re d  k ra tk im  svoj iz red n i in  re d n i občni zbor. 

kladu z novo  zak onodajo  je bilo treba  sp rem en iti im e - odslej se 
,lrnenovala Z ad ru žn a  k red itn a  ban k a  D oberdob . N ato  je bil na vrsti 
ni občni zbor, na k aterem  so člani odobrili bilanco. P redsedn ik  An-

ĵ ej Gergolet je nacjvse  pozitivno ocenil delovanje v m inulem  letu. 
kot ' jkiček je znašal nad 800 m ilijonov lir, kar je za m anjšo banko,j ŝti dobiček j
0 je doberdobska, velik uspeh.

^  Nekaj najvažnejših informacij o občnem  zboru in o delovanju ban-
Je v in terv ju ju  povzel ravnatelj M aks G ergolet.

ba o novih pravilih je moral vaš 
ncni zavod, kot vse druge hra-

tuH'1Ce' sPrem en il* *m e *n  s tem  
ne 1 statut. Kaj je b ilo  na izred- 

delu občnega zbora najpo- 
membnejše?

Q, y  Vrvem, izrednem delu našega 
7 . . 6̂  zbora smo se preimenovali v 
Sf J užno kreditno banko Doberdob.

m v skladu smo morali tudi spre- 
trph^statut- Med drugim se je bilo 
f,0 a °dlo£iti tudi za ojačitev fonda za 
v T ? ^ 0- nov‘b zakonih pa gre 
ir?l! U ste£aia banke premoženje v 
p fond namesto v krajevnega.

d naj bi bil namenjen izobraževa- 
tll 'n usposabljanju novih delovnih 
... l> vanj pa se bo iztekal delež do- 

d-« bank.
U , u novostmi naj omenim, da 
j, 0 P° novem postane član naše 
otrl Vsakdo. Prej je bilo članstvo 
je jj!eno le na kmete in obrtnike, kot 
^ o °  razvidno iz imena našega

ob,Kaj pa b i povedali o rednem  
la Cl)em zboru, predvsem  o bi- 

*• Je b ilo  poslovanje v  zad- 
eitl Jetu zadovoljivo?

Poslovanje v minulem letu lahko 
ocenimo pozitivno, saj imamo nad 800 
milijonov lir čistega dobička. Povišek 
vlog je znašal skoraj 20 odstotkov več 
kot leto prej. Kot podatek naj povem, 
da smo presegli 41 milijard lir vlog 
in 21 milijard lir posojil.

Na rednem delu občnega zbora je 
bil tudi potrjen del upravnega sveta 
— predsednik Andrej Gergolet, Ar- 
naldo Ferfoglia in Armando Jarc. Po
membno je tudi, da je bil na tem sre
čanju prisoten tudi predsednik dežel
ne federacije hranilnic Picco.

K oliko oseb je zap oslen ih  v 
vaši banki in  ali nameravate od
preti še kako podružnico? Kak
šn i so vaši načrti?

Svojo podružnico smo odprli lan
sko leto v Ronkah in trenutno ne na
črtujemo, da bi odprli še kako drugo. 
V naši banki je skupno zaposlenih 9 
oseb. Kar zadeva načrte pa trenutno 
še ne bi mogel veliko povedati. Seve
da jih imamo, vendar bo treba videti, 
kakšne bodo težave z novo zakonoda
jo. Trenutno še čakamo izvršilne ukre
pe osrednjega bančnega zavoda Ban- 
ca dTtalia.

A li doberdobska banka lahko 
posluje tudi s tujino in  kakšno je 
sodelovanje z drugim i bančnim i 
zavodi v Italiji?

S tujino lahko poslujemo samo po
sredno in to seveda omejuje naše sti
ke z bančnimi zavodi v drugih drža
vah in tudi v  Sloveniji. Banca dTta
lia postavlja namreč izredno zahtev
ne pogoje za poslovanje s tujino.

Doberdobska posojilnica pa ima 
vsekakor plodne stike z drugimi slo
venskimi bančnimi zavodi v Furlani
ji - Julijski krajini preko bančne sek
cije Slovenskega deželnega gospodar
skega združenja, pa tudi z drugimi 
bankami v Italiji, saj smo včlanjeni v 
deželno in vsedržavno federacijo hra
nilnic. _ ..

(hj)

V DSI o podobi 
slovenskega otroka 
na Goriškem

Na okrogli m izi v D ruštvu slo
venskih izobražencev so prejšnji 
ponedeljek sodelovali štirje od še
stih  izvedencev, k i so opravili ra
ziskavo z naslovom  »Podoba na
šega otroka na Goriškem«. Delo je 
v  okviru raziskovalnega institu ta  
SLO RI izšlo lansko leto. Em idij 
Susič, Danilo Sedmak, A ldo R u
pel in M arko Jarc so poslušalcem  
posredovali najpomembnejše iz
sledke raziskave in rezultate pri
merjali s stanjem  na tržaških os
novnih šolah. Za vse velja, so re
kli, da otroci danes premalo bere
jo  in imajo precejšnje težave s slo
venščino, čeprav približno polo
vica govori doma izključno slo
vensko.

Predsedstvo Kmečko obrtne hranilnice iz Doberdoba na občnem zboru (foto S.R.)

Ivan Budin

Tri četrtine stoletja
(IV.)

vPrP° dveh letih kaplanovanja me je nadškof Sedej povabil na pogovor. Po- 
sartl a* me je, če znam furlansko. Ko sem mu zanikal, se je začudil, češ še 
hp ,Zna< čeprav je doma iz Cerknega, medtem ko sem jaz rojen blizu fur- 
VU k a ne znam. Povedal sem mu, da sem srednjo šolo obiskoval
rpg . 9ani in zato nisem imel priložnosti, da bi se naučil furlansko. Nadškof 
veJ ^ m'shl nastaviti v Merniku, kjer bi imel v cerkvi in pri verouku vse slo- 
*Vla a di v Dolenji (Dolegna) moral imeti vse dvojezično, ker so tam že

reVê adškof je nato poslal v Mernik Antona Češčonjo. S tistimi ljudmi se je 
rnuč'l skoraj celo generacijo, da bi jih ohranil pri narodni zavesti. Iz- 

Seg]ê a ie neprestana zasliševanja in kazni od fašističnih oblasti, ki so mu za
j e  m ^Nitvenike in katekizme. Kljub temu je vztrajal. Za časa stalinizma pa 
l j e n i  v zapor, ker je nekje v Istri opravljal duhovniško službo brez dovo- 

£ “ljudske oblasti«, 
n j e  ° sOIdrijčani leta 1931 zvedeli, da me misli nadškof premestiti v Gore- 
i z j a v 0  Ie P1* Kanalu, je dopisnik Janez Novakov zbral nad 200 podpisov pod 
deu ' ^a )e g. dekan star, zato ne kaže pogosto menjavati kaplanov, saj jih 
sa| . ne more vpeljevati v delo. Zanimivo je, da je kot zadnji peticijo podpi- 

ni dekan Arko. Nadškof je takoj odgovoril, da na željo vernikov in de- 
°stanem v Idriji.

Naslednje leto je moral nadškof Sedej odstopiti. Kancler msgr. Setničar 
mi je povedal, kako je prišel v pisarniške prostore in potrt povedal: »Nisem 
več vaš škof!« To ga je tako prizadelo, da je kmalu umrl. Vatikan je imenoval 
kot apostolskega administratorja koprskega kanonika Sirottija.

Fašistične oblasti v Idriji so apostolskega administratorja takoj obvestile, 
kako kaplan ovira asimilacijo. Zato so izrazili željo, naj ga odstrani. Msgr. 
Sirotti jim je takoj ustregel in mi poslal dekret o imenovanju za kaplana v 
Hrenovice pri Postojni. Tedaj je postonjska dekanija cerkveno spadala pod 
upravo goriškega nadškofa. Tako sta se me goriška kvestura in idrijska obči
na znebili. Za časa mojega kaplanovanja v Hrenovicah je vsa postonjska de
kanija prešla tudi cerkveno pod Trst. Vsi duhovniki smo bili inkardinirani 
v tržaško škofijo. Hrenovška župnija je imela 14 podružnic, če štejemo tudi 
Razdrto in Ubeljsko, ki sem ju oskrboval iz Hrenovic.

Fašisti mi zdaj niso delali posebnih težav. Le učiteljstvo se je repenčilo, 
ker sva z župnikom Lavrenčičem vpeljala slovenski verouk po vseh podruž
nicah. Verouk je seveda bil v cerkvah. Nekoč pa je le prišlo do spopada z 
učiteljem pri fari. Pri sebi sem namreč imel sestro in sedemletno nečakinjo, 
ki ji je mama umrla pri šestem porodu. Tega otroka so po vsej sili hoteli vpi
sati med Piccole italiane. Deklica je takoj pokazala svoj odpor. Naročil sem 
ji, naj učitelju pove, da ji je vpis v fašistično organizacijo najmlajših prepove
dala že pokojna mama. Toda učitelj je razumel, da je kaplan tisti, ki ne dovo
li. Namesto na kvesturo so ta primer sporočili apostolskemu administratorju 
Sirottiju v Gorico. Takrat še nismo bili priključeni tržaški škofiji. Sirotti je de
kanu Krhnetu naročil, naj me posvari, češ da je fašistična organizacija za mlade 
zelo vzgojna. Medtem smo bili priključeni tržaški škofiji in je naš predstojnik 
postal škof Fogar. Položaj je za nas bil mnogo lažji.

Leta 1935 sem na željo svojih predstojnikov sprejel upravo župnije Vre
me, Suhorje in Ostrožno brdo. Nastanil sem se na Suhorju. Z menoj so bili
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Kmetijstvo

Biološki ukrepi p
V in tenz ivnem  k m etovan ju  se 

u p o ra b lja  v e lik o  f i to s a n ita rn ih  
sredstev, kar seveda uniči naravno  
ravnovesje . V po ljed e ls tv u  in  in 
ten z iv n em  sad ja rs tv u , v in o g rad 
n ištvu, cvetličarstvu in  tako dalje, 
se bom o težko  odpovedali u p o ra 
bi teh  sred stev . V dom ačem  v rtu  
pa si lahko pom agam o tu d i z b io
loškimi pripravki. V p rv i vrsti m o
ram o za d ob ro  o sk rbovan je  tal 
u p o štev a ti o rganska  gnojila  in  še 
zlasti s ko m p o st, saj izboljšuje 
ra s t in  torej tu d i o d p o rn o s t. Pri 
tem  sk u šam o  tu d i tako  kom bin i
rati razn e  k u ltu re , da  si vzajem 
no pom agajo , saj je zn an o , da 
b ližina n ek a te rih  k u ltu r  u g o d n o  
vp liva na  ra s t obeh  v rst. O b n iz
kem  fižolu na prim er dobro  u sp e 
vajo rdeča redkvica, repa , zelena, 
k rom pir, pa rad ižn ik , so lata, rd e 
ča p esa , b litva in  še kaj. N e u g o d 
no pa  se razvijajo čebula, česen  in 
por.

V en d ar so na  v rto v ih  tu d i n e 
k ateri škodljivci. P ro ti po lžem  na  
p rim er lahko  u k rep am o  n a  več 
načinov . N a tiste  g red ice, ki jih 
ob iskujejo  polži, po lagam o  stare  
desk e  in  z ju tra j po lže poberem o . 
Jogurtove lončke lahko  zakop lje
m o d o  roba  v zem ljo in  zlijem o 
van je  m alo p iva, za vabo. Polže 
lahko odvračam o tu d i tako, da  na 
izpostavljenih  legah sad im o neka
tere  rastline , ki jih  odbijajo . To so 
čebula, česen , žajbelj in  tim ijan. 
T ud i gorčica zelo odbija polže. 
L istne uši sovražijo  recim o bliži
no  sivke-lavande, p o d  sadn im i 
drevesi pa  lahko sad im o kapucin 
ke, in  ker listine u ši zelo rade

obiščejo to rastlino , jih odvrnem o 
od  d reves. K adar je listin  u ši ve
liko, si lahko  p o m ag am o  s šk ro 
p ivom  iz kopriv , k ar velja  za vse 
v rste  uši. To šk rop ivo  lahko  p ri
p rav im o  iz svežih  ali p o su šen ih  
kopriv . Če im am o sveže  rastline , 
n a režem o  en  kilogram  kopriv  in 
jih nam očim o za 24 u r  v 10 litrov 
v o d e . V p rim eru  p o su še n ih  ko
priv  pa zad o stu je  od  100 do  200 
g ram ov. Po 24-ih u ra h  tekočino 
p reced im o  in z n jo  p o šk ro p im o  
rastline  z v seh  stran i.

Če je na  rastlin i veliko uši, bo
m o m orali škropljenje večkrat p o 
nov iti v razdalji nekaj d n i. Uši se 
bom o  rešili tu d i, če bom o  o d p ra 
vili m ravlje, ki po g o sto  nosijo  li
stine  uši n a  rastline , k er se h ra n i
jo z n jihovim i sladkim i izločki. 
M ravlje je zelo težko  p reg n a ti z 
v rta , nek a te ri m enijo , da  jih o d 
g an ja ta  p o p ro v a  m eta  in m otov i
lec. D revesa bom o tu d i zaščitili, 
če bom o vsaj ob v zn o ž ju  debla 
nam estili lep iln i trak  ali v širini 
kakih  d ese tih  centim etrov p rem a
zali lubje s kakim  lepilom .

N a k ro m p irju  se že  pojavlja 
ko lo radsk i h rošč in  b iološki v rt
narji svetu jejo , da  jih sp ro ti pob i
ram o  z rastlin , baje pa  odgan ja  te 
h rošče h ren . Z ato  n ekateri sv e tu 
jejo, da  naj bi na  koncih  gredic, 
k jer gojim o k rom pir, zasad ili n e 
kaj k o ren in  h ren a .

V bo ju  p ro ti razn im  škodljiv
cem  je m ogoče u p o rab iti tu d i n e 
k a te ra  d ru g a  n a rav n a  sred stv a , a 
to  bo snov  kakega p rih o d n jeg a  
p rispevka.

»Hiša koroških Slovencev« v L ju b ij i
' <A<rcev, Krščanska kulturna zveza tn •> 

venska gospodarska zveza.
V Ljubljani so v teh dneh odprli 

»Hišo koroških Slovencev«. Slovesno
sti se je poleg slovenskega predsedni
ka Kučana udeležil tudi avstrijski 
predsednik Thomas Klestil, k i se je 
ravno tedaj mudil na dvodnevnem 
državnem obisku v Sloveniji. Pobudo 
za odprtje hiše je dala Mohorjeva 
družba iz Celovca z namenom, da 
okrepi povezavo z matico in z željo po 
večji politični, kulturni in gospodar
ski prisotnosti v Sloveniji. V »Hiši ko
roških Slovencev« bodo odprla svoja 
predstavništva naslednje organizaci
je in družbe koroških Slovencev: Mo
horjeva družba v Celovcu, mednarod
na družba za trgovino in udeležbe Ko
rotan, Narodni svet koroških Sloven-
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Član
Z družen je  periodičnega 
tiska v Italiji

mati, sestra in omenjena nečakinja. Šola je bila v neposredni bližini župni
šča. Učiteljica je imela štiriletnega sinčka, ki je zelo rad prihajal v župnišče. 
Ta učiteljica ni mogla razumeti, zakaj nečakinja ne vstopi v fašistično mla
dinsko organizacijo. Ljudem je rekla, da mi bo to lahko hudo škodovalo in 
da bom lahko konfiniran v južno Italijo. Leta 1937 je škof Fogar zadnjič bir- 
moval, in sicer prav v naši dekaniji. Imel sem dva obreda: najprej birmova- 
nje v Vremah prvi dan v tednu, nato na Suhorju, in sicer zadnji dan v tednu. 
V ostalih dneh so bila birmovanja po drugih župnijah postonjske dekanije. 
Škof Fogar je že tedaj vedel, da je njegova usoda zapečatena. Tega pa nam 
ni povedal, govoril je le o sporih, ki jih ima s prefektom in kvestorjem.

Da se je moral posloviti od Trsta, smo zvedeli, ko je že odpotoval v Rim. 
Naš novi predstojnik je postal goriški nadškof msrg. Carlo Margotti, ki je iz 
Gorice upravljal še tržaško-koprsko škofijo. Obiskal sem ga in ga naprosil, 
naj me premesti v goriško škofijo, češ da sem po rodu Goričan. Takrat pa 
sem bil že župnik v Kubedu v Istri in sem upravljal še Sočergo in Mavraž. 
Nadškof Margotti mi je povedal, da je na željo nekaterih goriških duhovni
kov inkardiniral iz tržaške v goriško škofijo kaplana Lada Piščanca. Zato tre
nutno ne more ugoditi moji želji, ker bi tržaški sobratje negodovali. Zato naj 
potrpim v Istri še kako leto. Leta 1938 pa je postal naš škof msgr. Antonio 
Santin, ki je bil do tedaj škof na Reki.

Bližal pa se je čas, ko se je začelo pobliskavati za drugo svetovno vojno. 
Kubed, Sočerga in Mavraž so odmaknjeni kraji, kjer je človek lahko živel v 
miru. Vsako nedeljo sem se po maši ustavljal z možakarji pred cerkvijo. Iz
menjali smo si mnenja in novice. Posebno smo bili prizadeti ob vesteh, da 
Poljsko po eni strani pritiska Hitlerjeva Nemčija, po drugi pa Stalinova Sov
jetska zveza. Septembra leta 1941 sta me obiskala dva Ljubljančana, ki sta 
bila aktivista OF. Še prej sta bila pri Virgilu Ščeku v Lokvi. Pri meni sta bila 
nekaj ur in sem ju zadržal pri obedu. Povedala sta mi, da je bistvo OF v tem, 
naj bi se vse stranke strnile v enoto, da s skupnimi močmi odženemo okupa

torja. Stvar se mi je zdela zanimiva, vendar drzna in naivna glede na na 
dežno nepremagljivost Italije in Hitlerjeve Nemčije. ...

Dne 6. februarja 1942 sta se pojavila v župnišču politični tajnik iz ™ ^ 
nov, po imenu Sforza, ter poveljnik karabinjerske postaje iz Črnega kala- IT 
sta že podatke o omenjenem obisku iz Ljubljane, tako da ni bilo mogoče J. 
ti. Trdil sem, da sem obiskovalca imel za študenta, ki ju zanima Istra. P° 
kih letih ločitve si zdaj lahko dobil prepustnico za potovanje v Ljubljano. , 
nekaj dni me je poklical podčastnik karabinjerjev v Črnem kalu in mi °C1 , 
da nisem vsega povedal in da je prejšnji zapisnik pomanjkljiv. Sam pa 5 
vztrajal pri svojih izjavah. Bližala se je Velika noč. Dne 25. marca sem se SP jj 
vedoval v Truškah, kjer me je čakalo obvestilo, da sem aretiran. e(]\ 
so me v Pulj, kjer me je najprej zaslišal podkvestor. Ponovil sem to, kar 5 
že bil izjavil. Opoldne me je policijski agent pospremil v gostilno na ko  ̂
Ko sva se vrnila na kvesturo, sem slišal, kako nekdo vpije po telefonu. . 
mi je pojasnil, da kvestor Viola z nekom govori. Pozneje sem zvedel/ d 
prav takrat obvestil škofa v Trstu, da me morajo aretirati, ker je zadeva 2 
resna.

Tržaški škof je izprosil, da so me dali v samostan, kjer naj bi ostal, o° ^ 
se zadeva ne bo pojasnila. V spremstvu podkvestorja, policijskega age^čj- 
šoferja sem končno prišel v samostan minoritov. Prav tedaj je bil tu na 0 
ku poreško — puljski škof, ki je bil prej minorit. Ko sem ga zagledal v *Y 
jemnici, sem hotel kar planiti k njemu. Tedaj pa je agent zavpil: »Vi ne . 
te več z nikomer govoriti!« S škofom se je tako porazgovoril podkvestor, m 
tem ko sva se s policijskim agentom sprehajala po samostanskem hodn* 
Končno mi je škof povedal, da sem aretiran in da bom po zaslugi s 
tržaškega škofa ostal kar v samostanu. Dejal mi je, naj si nikar preveč ne I . 
ljem k srcu, češ da bo škof že poskrbel za namestnika, sam pa naj smatr 
tukajšnje bivanje kot duhovne vaje. jj()

v 1 ki
V Mačkoljah je bil konec prejšnjega tedna jubilejni 30. Praznik češett)' 

ga organizira Prosvetno društvo Mačkolje. Praznik je bil tokrat ob ° ^ e ,, 
še posebno slavnosten, poleg zanimivega in bogatega kulturnega sporeda (Ĵ  
to Kroma) in glasbe pa so prireditelji poskrbeli, da slastnih češenj, po kflte 
je bilo veliko povpraševanje, ne bi zmanjkalo.

Praznik češenj v Mačkoljah


